
 1 

Towards a transparent and responsible management of radioactive waste 
La version française suit       December 2 2025 
 
Several political parties and civil society organizations are dismayed to learn that 
Canadian Nuclear Laboratories (CNL) has decided to consolidate radioactive waste (for 
which the federal government is responsible) at the Chalk River Laboratories site. This 
decision was made without consultation with First Nations or the public, and without 
parliamentary debate. Canadian Nuclear Laboratories (CNL) is only a private contractor, 
not a government agency. 
 
For the population, there is no public accountability and concern is growing. Why 
concentrate everything at Chalk River? CNL is not intending to permanently store high- or 
intermediate-level waste at Chalk River. Those wastes will likely be moved again. Chalk River is 
an unsuitable location for radioactive waste consolidation because it is 
located on the Ottawa River and the area is prone to seismic tremors. 
 
Used nuclear fuel has the highest level of radioactivity; it is being transported to Chalk 
River from nuclear reactors in Manitoba, Ontario and Quebec for interim storage 
pending the construction of a proposed deep geological repository (DGR). CNL intends 
to have the same used fuel eventually transported to the DGR. But such a repository 
still does not exist and may never be licensed or approved. Whether the DGR is 
ultimately built or not, issues surrounding the transportation of radioactive waste have to 
be addressed. 
 
There are increased risks and costs of transporting used fuel twice: first from the 
nuclear power plants to Chalk River, and then from Chalk River to a second destination. 
This leads to extra safety risks and a waste of public money. The government is just 
moving the waste around at great expense and added risk without solving the problem 
permanently, as there is still no proven safe solution despite 45 years of effort. 
 
The proposed transportation of intermediate-level waste to Chalk River from the 
decommissioning of nuclear reactors is similarly ill-advised. 
 
Public concern was heightened by the news of the secretive transport of tonnes of used 
nuclear fuel from Bécancour, Quebec, to Chalk River during the summer of 2025, along 
public roads and bridges, without any explicit authorization or opportunity for public 
consultation or even proper notification. 
 
• We call on the federal government for a moratorium on the shipment of Canadian 
radioactive waste to Chalk River because of the increasing risk of radioactive 
contamination and the lack of an acceptable due process. 
 
• We call on the federal government to ban all imports of radioactive waste from other 
countries, including disused medical sources, discarded tritium light sources, or used 
nuclear fuel. 
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• We call on the Minister of Environment and Climate Change to conduct a strategic 
assessment of the transportation of high- and intermediate-level radioactive waste on 
public highways, in accordance with section 95 of the Impact Assessment Act. The 
results of this assessment would contribute to future impact assessments of nuclear 
facilities. The goal would be to examine, for example, the cumulative impact at Chalk 
River and to provide a framework for upcoming environmental assessments of nuclear 
power plants and reactor decommissioning projects. 
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Alley McDonald 
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Sierra Club Canada 
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L'Assomption en transition 
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Regroupement des organismes environnementaux en énergie 
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Camille Caumette 
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Rebecca Hagey 
Physicist, Our Brains Matter 
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No Clearcuts Kingston Inc. 
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Community Action for Environmental Sustainability Ottawa 
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Ontario Climate Emergency Campaign 
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Gordon W. Dalzell 
Citizens Coalition for Clean Air 
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Peskotomuhkati Nation at Skutik 
 
Garry Guild 
Council of Canadians, Fredericton Chapter 
 
John Jacobs 
Physicist, Council of Canadians, Avalon Chapter 
 
Barbara Gallagher 
Citizen Action to Protect the Environment 
 
Karen Weingeist 
Coalition for a Clean Green Saskatchewan 
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Interchurch Uranium Committee Educational Cooperative 
 
Ingrid Alesich 
Clean Green Regina 
 
Lorna Evans 
Qu'Appelle Valley Environmental Association Inc. 
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ule Asterisk 
The Society of High Pairie Regional Environmental Action Committee 
 
David Taylor 
Concerned Citizens of Manitoba 
 
Anne Lindsey 
No Nukes Manitoba 
 
Les Scott 
Manitoba Energy Justice Coalition 
 
Linda Thyer 
Doctors for Planetary Health – West Coast 
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Pour une gestion transparente et responsable des déchets radioactifs 
2 décembre 2025 

 
Plusieurs partis politiques et organisations de la société civile canadienne sont consternés 
d'apprendre que les Laboratoires nucléaires canadiens (LNC) ont décidé de regrouper les 
déchets radioactifs (dont le gouvernement fédéral a la responsabilité) aux Laboratoires de 
Chalk River; c'est une décision prise sans consulter les Premières Nations ni le public, et sans 
débat parlementaire. Les Laboratoires nucléaires canadiens (LNC) ne sont qu'un entrepreneur 
privé et non pas un organisme gouvernemental. 
 
Pour la population, l'inquiétude grandit car il n’y a pas d'obligation de rendre compte au public. 
Pourquoi tout concentrer à Chalk River? Les LNC n'ont pas l’intention d'entreposer de façon 
permanente les déchets de haute ou de moyenne activité à Chalk River. Il faudra les déménager. 
Chalk River est un endroit peu propice à la consolidation des déchets radioactifs, car il est situé 
sur la rivière des Outaouais et la région est sujette à des secousses sismiques. 
 
Le combustible nucléaire irradié est de haute activité; il est transporté à Chalk River à partir du 
site des réacteurs nucléaires du Manitoba, de l'Ontario et du Québec pour un stockage 
intérimaire en attendant la construction d'un dépôt géologique en profondeur (DGP) 
proposé. Les LNC ont l'intention de transporter éventuellement ce combustible nucléaire irradié 
dans un DGP. Cependant, ce DGP n'existe pas encore; peut-être qu'il ne sera jamais approuvé 
ou n'obtiendra jamais de permis. Finalement, que le DGP soit construit ou non, les enjeux du 
transport des déchets radioactifs doivent être adressés. 
 
Il y a des risques et coûts accrus de transporter à deux reprises le combustible irradié: d'abord à 
partir des centrales nucléaires jusqu'à Chalk River, puis de Chalk vers une deuxième 
destination. Cela entraîne des risques accrus pour la sécurité et un gaspillage des fonds 
publics. Le gouvernement déplace les déchets radioactifs à grands frais et à haut risque mais 
ne résout pas le problème définitivement. Il n'y a toujours pas de solution sécuritaire adéquate 
malgré 45 ans d'efforts. 
 
Le transport proposé vers Chalk River des déchets de moyenne activité provenant du 
démantèlement des réacteurs nucléaires est aussi non judicieux. 
 
L'inquiétude du public a été exacerbée par la nouvelle du transport clandestin de tonnes de 
combustible nucléaire irradié de Bécancour au Québec vers Chalk River, durant l'été, le long de 
routes et sur les ponts publics, sans autorisation explicite ni possibilité de consultation publique, 
ni même d'avis approprié. 
 
Nous demandons au gouvernement fédéral d’imposer un moratoire sur le transfert des déchets 
radioactifs canadiens à Chalk River en raison du risque croissant de contamination radioactive 
et de l'absence d'une procédure régulière acceptable. 
 
Nous demandons au gouvernement fédéral d'interdire, entres autres, toutes les importations de 
déchets radioactifs provenant de l'étranger, y compris les sources médicales désaffectés, les 
sources lumineuses au tritium périmées, ou du combustible nucléaire irradié. 
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Nous demandons au ministre de l'Environnement et du Changement climatique de procéder à 
une évaluation stratégique du transport des déchets radioactifs de haute activité et de moyenne 
activité sur les routes publiques, conformément à l'article 95 de la Loi sur l'évaluation d'impact. 
Les résultats de cette évaluation alimenteraient toute évaluation de projet relative à une 
installation nucléaire. Le but serait d'examiner, par exemple, l'impact cumulatif à Chalk River 
et de fournir un cadre pour les prochaines évaluations environnementales des futurs projets de 
démantèlement des centrales et des réacteurs nucléaires. 
 
Patrick Bonin 
Porte-parole du Bloc Québécois en matière 
d'Environnement et de Changements climatiques 
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Mairesse de Cantley 
 
Joey Leckman 
Conseiller municipal, Ville de Prévost 
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